
Protokół Nr 13/2004 
z obrad XIII zwyczajnej sesji Rady Gminy Przywidz

w dniu 29 marca 2004r.

Obrady zwyczajnej sesji Rady Gminy otworzyła Pani Krystyna Podgórska – Przewodnicząca 
Rady Gminy, stwierdzając na podstawie listy obecności prawomocność obrad.
14 radnych było obecnych, nieobecny – Bronk Mieczysław.
Sesję rozpoczęto o godzinie 16-tej a zakończono o godz. 18.30.
Przewodnicząca Rady Gminy – przedstawiła porządek obrad:

1. Sprawy regulaminowe:
a/ zatwierdzenie porządku obrad.
b/ przyjęcie protokółu z ostatniej sesji rady Gminy Przywidz.

2. Sprawozdanie Wójta Gminy z wykonania podjętych uchwał i działalności w okresie 
międzysesyjnym.

3. Interpelacje radnych,
- wolne wnioski.

      4.  Budżet Gminy Przywidz na 2004 rok – referuje skarbnik gminy – P.M. Piotrowiak.
a/ opinie stałych komisji rady – referują przewodniczący komisji.
b/ stanowisko Wójta Gminy Przywidz w sprawie opinii komisji.
c/ dyskusja nad wniesionymi poprawkami , ich przegłosowanie.
d/ głosowanie nad uchwałą budżetową.

5. Rozpatrzenie i podjęcie uchwał:
a/ w sprawie powołania Zastępcy Kierownika USC.
b/ w sprawie przystąpienia przez Gminę Przywidz do realizacji Programu Organizacji 
i Rozwoju Infrastruktury Turystycznej „ Kaszubski Pierścień”
c/ w sprawie przystąpienia przez Gminę Przywidz jako członka zwyczajnego do 
Lokalnej Organizacji Turystycznej „Szczyt Wieżyca”  z siedzibą w Szymbarku.
d/ w sprawie przystąpienia przez Gminę Przywidz jako członka zwyczajnego do 
Stowarzyszenia Turystyczne Kaszuby Lokalnej Organizacji Turystycznej z siedzibą w 
Kartuzach.
e/ w sprawie zwolnień z podatku od środków transportowych na rok 2004.

6. Zapytania i wnioski mieszkańców Gminy Przywidz.
7. Wnioski i oświadczenia radnych.
8. Zakończenie obrad.

Ad.1. Jednogłośnie bez uwag przyjęto w/w porządek obrad.
Ad.1b Do protokółu z ostatniej sesji Rady radni nie wnieśli uwag.
Protokół przyjęto jednogłośnie.

Ad.2. Pani Bożena Mielewczyk- Zawada – Wójt Gminy – przedstawiła sprawozdanie Wójta 
Gminy z wykonania podjętych uchwał i działalności w okresie międzysesyjnym. / w zał./

Ad.3. Interpelacje radnych – nie zgłoszono.
Wolne wnioski:

1. Teodor Formela –   wnioskował w sprawie lampy ulicznej na ulicy Tartacznej w 
Przywidzu. Wniosek złożony od 3 lat.
Wójt Gminy – otrzyma Pan odpowiedź na piśmie.



Innych wniosków nie zgłoszono.
     
     Ad.4. Budżet Gminy Przywidz na 2004r. 

     Pani Maria Piotrowiak – skarbnik gminy zreferowała Budżet Gminy Przywidz na 2004r. 
     / w zał./
    Dochody budżetu gminy na rok 2004 wyniosą    - 7.634.246 zł,
   Wydatki budżetu gminy na rok 2004                    - 8.108.623 zł
Dochody w porównaniu z projektem budżetu zmniejszono o kwotę – 50.123 zł natomiast 
wydatki zmniejszono o kwotę 44.350 zł.
Pani Skarbnik Gminy – przedstawiła strukturę wydatków na 2004r. i strukturę dochodów 
gminy na 2004 rok.

Ad.4a – Opinie stałych komisji Rady do budżet gminy na 2004 rok.
Pan Andrzej Przybycień – Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów – nie jednogłośnie, 
ale pozytywnie zaopiniowała budżet gminy Przywidz na 2004 rok. Przedstawił kilka 
wniosków i wątpliwości komisji budżetu i finansów:
- uchwała budżetowa jest najważniejszą uchwałą podejmowaną corocznie. Ma zapewnić 
bieżące realizowanie zadań i rozwój gminy. Czy ta uchwała spełnia kryteria?
Pozytywem tego budżetu jest wprowadzenie 2 inwestycji: kanalizacji w Przywidzu i 
wodociągu w Blizinach z udziałem środków z funduszu SAPARD. Jednak sukcesem będzie 
zrealizowanie tych inwestycji.
Analiza budżetu nasuwa wiele wątpliwości:

1. Drugi rok z rzędu rosną wydatki na administrację . W tym roku wydatki te stanowią 
17% całego budżetu  mimo, że zadania odchodzą do powiatu np. budownictwo, 
komunikacja i geodezja.

2. Gminne Centrum Informacji, które wg. zapewnień Pani Wójt na sesji Rady miało 
działać przy GOPS i miał być jeden pracownik, jeden komputer. Pracownik miał być 
opłacany z Urzędu Pracy, a gmina miała ponosić koszty łącza internetowego. Wyszło 
inaczej, gmina w ubr z swego budżetu dopłaciła ok. 30 tys. zł.

3. Oświata – przedszkole gminne, nikt nie potrafił podać nam ile wydaje środków na 
przedszkole? Wg. moich obliczeń gmina dopłaca do jednego przedszkolaka  od 7 -10 
tys. zł rocznie. Uważam, że mamy najdroższe przedszkole w Polsce. To co 
powiedziałem nie oznacza wcale likwidacji przedszkola, to nie o to tutaj chodzi.

4. Świetlica w Zespole Przedszkolno – Szkolnym – wzrost wydatków nastąpił 2,5 krotny 
w stosunku do tego co było.

5. Urlopy zdrowotne tylko w 1 szkole , kosztują gminę 90 tys. zł rocznie.
6. Racjonalizacja sieci szkół, likwidacja szkół w Nowej Wsi Przywidzkiej i Marszewie.

Propozycja z ekonomicznego punktu wydaje się właściwa, jednak wykonanie jej było 
niedobre. Zachowanie Pani Wójt i urzędników, które miało przekonać radnych i 
mieszkańców o słuszności i korzyściach wynikających z tej decyzji było niewłaściwe i 
wywołało wiele goryczy i zamieszania. 

      7. Rekreacja i sport – sport jest jednym z najważniejszym zadań własnych gminy.Sport 
jest jedną z najlepszych metod zapobiegania patologiom wśród młodzieży. Jest również 
środkiem profilaktycznym. Stosunek Pani Wójt do sportu jest niejasny. Z jednej strony 
szumne obietnice, powołanie zastępcy wójta ds. sportu, uchwała o rozwoju sportu w gminie 
i z drugiej strony odwrotnie odsuwanie inwestycji sportowych na dalsze lata, znikome środki 
na bieżącą działalność sportowo-rekreacyjną / 0,1%/ i szarżowanie hasłami: „piszcie 
programy , szukajcie sponsorów”, to najczęściej słyszymy jeśli chcemy jakieś środki 
otrzymać. Brak jest choć jednego boiska w gminie, gdzie mogłaby rozgrywać drużyna 



piłkarska z Przywidza. Drużyna ta gra w tej chwili na boisku w Egiertowie. Boisko gminne 
zostało zdewastowane. Mam wątpliwości czy ten budżet zapewni rozwój gminy, bardziej 
jestem przekonany, że ten budżet zapewni rozwój Urzędu Gminy. Jest to pierwszy budżet 
Pani Wójt, bardzo wiele zależy od realizacji i korekt w trakcie.

Pan Dariusz Stasiak – przewodniczący komisji kultury, oświaty, zdrowia i sportu – opinia 
komisji jest wspólną opinią z komisją budżetu i finansów. Również nie jednogłośna ale 
pozytywna.
Pan Mirosław Olszewski – opinia komisji gospodarczej była pozytywna.
Pan Teodor Formela – komisja gospodarcza analizowała projekt budżetu gminy na 2004 rok
 Do tego czasu lepiej przyjrzałem się budżetowi. Na komisji wnioskowałem o lepsze 
opisywanie budżetu. Otrzymałem odpowiedź od Pani Wójt, że budżet jest szczegółowo 
opracowany. Poprawka do budżetu jest bardzo skromna. Zastrzeżenia postawił do ośrodka 
wypoczynkowego ZACISZE. Tam jest tragedia, ośrodek pustoszeje, w tej chwili jest tam 4-5 
domków. W ubr. było ok. 10. Chcę wiedzieć jaki jest stan mienia komunalnego w tym 
budżecie. Zapoznałem się z opinią z RIO i tam tego nie uwzględnia się, nie podano tego. 
Chciałbym aby ten budżet był bardziej rozszerzony tak jak kiedyś było. W poprzednich 
budżetach były ilości, ile domków, ile samochodów itd. a tu podano wartości.
Pan Wojciech Etmański – odniósł się do budżetu zgłaszając sw0je zastrzeżenia.

1. Wieloletni Plan Inwestycyjny jest na 2004-2005 rok. Gmina chcąc się rozwijać 
powinna mieć plan na 10 lat. Interesuje mnie sprawa wodociągów i nie widzę ich w 
budżecie. Chce wiedzieć w jakiej kolejności wodociągi będą budowane w Piekle 
Górnym, Trzepowskie Góry, Marszewskiej Koloni i Hucie Dolnej. Nie ma programu 
czy będzie budowana szkoła czy rozbudowa szkoły. Na administrację przeznacza się 
17% wydatków całego budżetu. Jesteśmy jedną z mniejszych gmin a zarazem 
najwięcej wydających na administrację. Z prasy wiem, że sąsiednie gminy wydają 
tylko 10% na administrację. Na oświatę dokładamy 1 mln zł i dalej szkoły są nie 
doinwestowane.

Pan Teodor Formela – chce wiedzieć przed głosowaniem odnośnie remontów dróg. W ubr. 
Zadawał to samo pytanie. 100 tys. Zł przeznacza się na remonty dróg. Jest komisja ds. 
rozdziału środków na drogi i te środki powinny już być podzielone przed sesją budżetową. Po 
fakcie radni nie maja już nic do gadania. Drugi rok to samo się powtarza.
Wójt Gminy – Ustosunkowała się do w/w wypowiedzi. Budżet na 2004 rok jest czytelny, 
zrównoważony. W 60% zdominowany subwencjami. Wydatki mają źródła pokrycia. Budżet 
był analizowany na komisjach Rady szczegółowo. Omawiano sprawę administracji, oświaty i 
sportu.

1. Administracja – od kilku lat wydajemy w granicach 17% całego budżetu. Sprawa 
dyskusyjna czy to dużo czy mało. Zadań przybywa a nie zatrudnia się nowych 
pracowników tylko dodaje się pracownikom. Nie znalazłam budzetu, gdzie na 
administracje wydaje się tylko 10%. Podwyzek w Urzędzie w ubr nie było, gdyz 
musiałabym zwolnić kilku pracowników. Została podwyższona pensja dla Pani 
Skarbnik. W ubr. Zatrudnialiśmy pracowników z Urzędu Pracy w ramach robót 
publicznych. Umowa była taka, że w zamian musimy zatrudnić 1 pracownika na 1 etat 
na cały rok. Z tej umowy wywiązałam się, bo inaczej musielibyśmy pokryć koszty. W 
tym roku złożono wnioski na 15 pracowników w ramach robót publicznych. W ubr. 
Urząd Pracy pokrywał całość kosztów. W tym roku daje np. 700 zł, resztę my musimy 
dołożyć. Podwyższono z ¼ etatu na ½  dla inspektora ds. zarządzania kryzysowego. 
Wypłacono odprawę dla radcy prawnego. Zgodnie z ustawą nie dokonałam 3% 
podwyżki dla pracowników Urzędu Gminy, gdzie tymczasem oświata otrzymała 
podwyżki jak również inne instytucje budżetowe. Z tego powodu jest mi przykro, bo 



jak któryś z pracowników oddałby mnie do Sądu  to sprawę przegrywam i muszę 
wypłacić z odsetkami wstecz za 3 lata. Także jest to nieporozumienie, że ciągle 
wzrastają koszty Urzędu Gminy o tym informowałam już na komisjach. 

2. Gminne Centrum Informacji – myślałam, że spotka się z aprobatą radnych. Tam 
znajdują miejsce bezrobotni i osoby, które nie wiedzą co zrobić z czasem. GCI 
pomaga młodzież, dzieciom. Mieliśmy zatrudnić 1 pracownika, ale udało się zatrudnić 
2 pracowników w ramach prac interwencyjnych.  Urząd Pracy pokrywa koszty 
wynagrodzenie co drugi miesiąc.

3. Sport – na sporcie zależy mi bardzo aby się rozwijał i rekreacja ruchowa również. 
Niestety wszystko trzeba wykonywać zgodnie z przepisami i ustawami. W stosunku 
do roku ub. Nastąpiła poprawa, gdzie na sport było tylko kwota 5 tys. zł. W tym roku 
jest więcej bo 10 tys. zł. W rezerwie jest 5 tys. zł , z której przerzuciliśmy 3 tys. zł na 
GOK z konkretnym uzasadnieniem na działalność sportową i rekreacyjną. Komisja ds. 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych finansuje 4 godzinne zajęcia w tygodniu 
dla instruktora, który prowadzi zajecia z młodzieżą i uczniami szkoły podstawowej i 
Gimnazjum. Ponadto dopłacamy do wyjazdu do AQA PARK-u w Sopocie dla 10 
dzieci z rodzin ubogich. Ze strony radnych prosiłabym o wsparcie i pomoc. Pisanie 
programów i wniosków jest dzisiaj sprawą najważniejszą. Jesteśmy gminą biedną, 
mało inwestującą. Dlatego pomoc radnych którzy bardzo lubią sport jest wskazana.

4. Racjonalizacja sieci szkół – to radni zobligowali mnie uchwałą z dnia 9 maja ubr. 
Abym dokonała racjonalizacji sieci szkół. Przykrą sprawą jest także, że to radni 
powinni jeździć po wsiach i przekonywać społeczeństwo, że jest taka sytuacja a nie 
inna. Osoby na komisjach jakby wskazywały drogę do działania, później z niej 
wycofują się i nie miały czasu z nami pojechać do Marszewa czy Nowej Wsi. Na 
jednym ze spotkań komisji oświaty w obecności mieszkańców i dyrektorów szkół 
powiedziałam, w ten sposób, że dzieci z tych małych szkół są „kalekie”, ale w innym 
kontekście to użyłam. Chodziło mi o to, że dzieci z tych szkół, często w dużych 
szkołach czują się zagubione. Te słowo zostało skrytykowane, choć użyte w innym 
sensie. Do dnia dzisiejszego te słowo jest wykorzystywane przez radnych i sołtysów. 
Pan Przybycień mówi, że jest 1 szkoła, gdzie nauczyciele szczególnie chorują. Być 
może zdarzy się, że nauczyciele z innej szkoły pójdą na urlopy zdrowotne i będzie 
znów okazja do pomówień.

Pan Przybycień – na pewno powiem o tym na sesji.
Pani Wójt Gminy –dalej kontynuowała swoją wypowiedź. 
5. Przedszkole najdroższe- to nieporozumienie. Pani Skarbnik dokonała analizy . Koszt 

utrzymania 1 dziecka wynosi 634 zł.
Pani Przewodnicząca Rady Gminy – sprawa przedszkola jest pytaniem zamiennym w 
każdej sytuacji jeśli chodzi o wydatki na oświatę. Proponuje tę kwestię wyjaśnić tak jak 
skarbnik wyliczyła.
Pan Przybycień – dlaczego nam nie chciano tego wyjaśnić na komisji?
Pani Maria Piotrowiak – skarbnik gminy przedstawiła anlizę kosztu utrzymania 1 dziecka 
w przedszkolu. / w zał./
Wójt Gminy – jeśli chodzi o drogi- 100 tys. zł. Na spotkaniu z sołtysami powołano 
komisję w składzie: beata Brylowska, Stanisława Holza, Hubert Dey, Kazimierz 
Koprowicz, Grazyna Ropela i z ramienia Rady Pan Jan Sikorski. Komisja zobligowała się, 
że na przełomie marca/kwietnia przejadą się po drogach, które wcześniej wskażą sołtysi. 
O 20 tys. zł jest więcej środków niż w ubr., gdyż środki pozostały z ubr. Wykonawca 
remontów dróg był taki jaki był, w związku z tym wszystkiego mu nie wypłaciliśmy. 
Sprawa toczy się w Sądzie. Rozpoczęły się również przygotowania do przetargu. Po 
przeglądzie dróg komisja przedstawi Radzie jakie drogi będą remontowane.



6. Wieloletni Plan Inwestycyjny – Plan jest do 2005 roku ale już pracujemy nad planem 
do 2008 roku. Myślę, że radni pomogą w opracowywaniu tego planu . Mamy cykl 
zebrań sołeckich od połowy kwietnia i na podstawie wniosków mieszkańców i 
radnych będziemy tworzyć Wieloletni Plan Inwestycyjny.

Pan Jerzy Jusiak – odnośnie boiska – robił kronikę od kwietnia do czerwca i są zdjęcia, 
gdzie faktycznie to boisko było zdewastowane. Do czerwca w ramach robót publicznych 
doprowadzono do takiego stanu, aby zajęcia sportowe się odbywały. Nawierzchnia boiska 
nie ma drenażu i na wiosnę zawsze będzie tam stała woda i murowa będzie wilgotna. 
Należy ogrodzić boisko i wykonać drenaż, inaczej co roku bdzie to samo.
Drogi gminne – zawsze będzie źle, aby były zrobione wszystkie drogi gminne, potrzebna 
jest kwota rzędu 1,5 mln zł. 1 km drogi kosztuje od 50-70 tys. zł. W tej chwili to tylko 
łatanie dziur, aby drogi były przejezdne. Drogi niszczy min. Sprzęt ciężki z Nadleśnictwa 
i prywatny  również. Popełniliśmy błąd w ubr. w przetargu na drogi, nie wiedząc, że będą 
pracownicy z robót publicznych. Firma miała zlecenie aby nawieźć materiał i go 
rozsypać. Obecnie robimy przetarg tylko na dostarczenie materiału.
Wójt Gminy – uzupełniła informację dot. GCI –m Za 2003 rok i 2004r. GCI kosztuje nas 
23.368 zł. Sprzęt dostaliśmy na kwotę 48.383 zł. W tym roku GCI kosztuje nas 13.500 zł. 
Po roku sprzęt GCI przechodzi na własność gminy. Jak radni maja uwagi do GCI możemy 
je zlikwidować. Boisko gimnazjalne było ujęte w WPI na 2003 rok. Gmina miała dopłacić 
30 tys. zł. Stwierdziłam, jak robimy inwestycje za kwotę 1.800.000 zł, należało zadanie 
przesunąć na dalszy etap. Jednocześnie jak otrzymamy SAPARD, będzie kontynuowane 
boisko gimnazjalne.
Pan Andrzej Przybycień – z wypowiedzi zastępcy wójta wynika, że w ogóle nie warto 
remontować dróg, bo i tak pieniądze będą zmarnowane.
Pan Jerzy Jusiak – to nie tak, bo jak byśmy nic nie remontowali to drogi w ogóle byłyby 
nieprzejezdne. Środki są potrzebne na udrożnienie dróg.
Pan Wojciech Etmański – drogi powinny być remontowane wiosna a nie jesienią.
Dyskusja nad wniesionymi poprawkami- nie było.
Pan Andrzej Rogowski – zgłosił uwagę do tekstu uchwały w sprawie budżetu gminy na 
2004 rok.  W & 6 powinien być załącznik nr 8 a nie jak jest 7 oraz w & 7 powinien być 
załącznik nr 7 a jest 8.
Przewodnicząca Rady Gminy – kto z radnych jest za przyjęciem formalnej uwagi:
Głosowanie – 14 głosów „za”.
Przewodnicząca rady Gminy – poddała pod głosowanie uchwałę Nr XXX/97/2004 w 
sprawie budżetu gminy Przywidz na 200 4 rok.
Głosowanie
Przy 13 głosach „za” i 1 „wstrzymującym się”, radni przyjęli w/w uchwałę.

Ad.5. Rozpatrzenie i podjęcie uchwał:
A/ w sprawie powołania zastępcy kierownika Urzędu Stanu Cywilnego w Przywidzu.
Pozytywną opinię do w/w uchwały przedstawił Pan Jerzy Migas – przewodniczący 
komisji gospodarczej.
Radni uwag nie wnieśli.
Przy 14 głosach „za” w /w uchwałę przyjęto.
B/ w sprawie przystąpienia przez Gminę Przywidz do realizacji Programu Organizacji i 
Rozwoju Infrastruktury Turystycznej „Kaszubski Pierścień”
Komisja Gospodarcza zaopiniowała w/w projekt uchwały pozytywnie.
Przy 14 głosach „za” przyjęto w/w uchwałę./uchwała Nr XII/98/2004  w zał./
c/ w sprawie przystąpienia przez Gminę Przywidz jako członka zwyczajnego do Lokalnej 
Organizacji Turystycznej „Szczyt Wieżycy”, z siedzibą w Szymbarku.



Opinia komisji gospodarczej była poztywna.
Przy 14 głosach „za” podjęto w/w uchwałę. / w zał. Uchwała Nr XIII/99/2004/.
d/ w sprawie przystąpienia przez Gminę Przywidz jako członka zwyczajnego do 
Stowarzyszenia Turystyczne Kaszuby Lokalnej Organizacji Turystycznej, z siedzibą w 
Kartuzach.
Uwag nie wniesiono.
Jednogłosnie radni przyjęli w/w uchwałę./ w zał. Uchwała Nr XIII/100/2004/
e/ w sprawie zwolnień z podatku od środków transportowych w 2004 roku.
Wójt Gminy – w wyjaśnieniu powiedziała, że prezes OSP wystąpił o zwolnienie autobusu
, który posiada OSP z podatku od środków transportowych. Z niego korzysta młodzież i 
dzieci ze szkół podstawowych i gimnazjum.
Pani Joanna Zdrojewska – W tej chwili jest najtańszym autobusem, jakie szkoły mogą 
wynająć. Poparła zwolnienie z podatku od środków transportowych.
Głosowanie
Przy 14 głosach „za” przyjęto w/w uchwałę. / uchwała Nr XIII/101/2004 w zał./

Ad.6. Zapytania i wolne wnioski mieszkańców gminy.
1. Pan Stanisław Baran – sołtys Koziej Góry   – Sesja budżetowa przed podjęciem 

uchwały powinna mieć punkt gdzie sołtysi mogliby się wypowiedzieć. Przedstawił 
pogląd na sprawy gminne.  Urząd Gminy bez sołectw nie istniałby. A dbałość o 
sprawy sołectw widać w budżecie. Bolączką naszą jest stan dróg gminnych. Drogi to 
jak układ krwioobiegowy. Dobre drogi to nadzieja na przyszłość. W 2003 roku – 294 
tys. zł stanowiła  nadwyżka z lat ub. Tj. 3 razy tyle ile w tym roku chcemy wydać na 
drogi. Nadwyżka to kamuflaż. Gdzie te środki poszły.? W budżecie na 2004 rok 
przeznacza się kwotę 100 tys. zł na drogi. Poprzednio była uchwała, że robimy 1 
drogę. Remontowano drogę Pomlewo- Kozia Góra. Kosztorysowa droga ma 
kosztować 800 tys. zł.Wg wyliczeń zakończy się za 27 lat. Ustosunkował się do 
budzetu gmina na 2004 rok. Bulwersuje go pozycja utrzymanie Urzędu Gminy. 
Wydatki na wynagrodzenie wynoszą 900 tys. zł. Utrzymanie gminy tj. 12 razy więcej 
pieniędzy niż na utrzymanie dróg. Wynagrodzenia konserwatorów sieci 
wodociągowej, koparki i na oczyszczalni ścieków są niejasne. Opłata za usługi 
pocztowe – 48 tys. zł. Tj. 50% tego co na drogi. Ta kwota jest za duża.

2. Wójt Gminy –   podziękowała sołtysowi za cenne uwagi i wskazówki. Każdy sołtys 
może przyjść na komisje i złożyć uwagi. Jeśli chodzi o usługi pocztowe. Przesyłkami 
do 350 gram zajmuje się poczta i my nie możemy zatrudnić gońców.

3. Pan Jerzy Jusiak –   dodał, że nakazy płatnicze są za zwrotnym potwierdzeniem odbioru 
a to kosztuje 4.80 zł. Za 3000 nakazów płatniczych gmina zapłaciła jednorazowo 15 
tys. zł. Jeśli chodzi o możliwość wypowiedzenia się do budżetu przed uchwaleniem, to 
sołtysi mogą zgłaszać swoje uwagi do radnych a oni zgłoszą na komisjach. W 
przyszłym roku z Panią Wójt postanowiliśmy , że jeśli będą ważne komisje min. 
omawiające budżet, będziecie państwo sołtysi powiadamiani o terminie posiedzenia 
komisji. 

4. Pan Hubert Dey –   sołtys Marszewa – nam chodzi aby przed podjęciem uchwały, 
sołtysi mogli się również wypowiedzieć.

5. Pan Teodor Formela –   nadwyżka sięwzięłą  ze względu na niewykonania inwestycji 
budowy kanalizacji II etapu. Ta nadwyżka na 2003 r. To środki na budowę kanalizacji 
w Przywidzu, której nie wykonał w danym roku Wójt czy Zarząd Gminy poprzedniej 
kadencji. Po drugie myśmy mieli zarzuty do remontu drogi w Pomlewie, że Rada 
przeznacza wszystkie środki tylko na 1 drogę Pan jest zainteresowany tą drogą a nam 
jako Radzie zarzucano, że my budujemy drogę do Wójta. Na drogę co roku dawaliśmy 



kwotę 30 tys. zł. Nadleśnictwo również pomagało, tylko Starosta się nie wywiązał. 
6. Pan Baran –   w Koziej Górze jeszcze nie wykonano żadnej drogi.
7. Krzysztof Lellek –   Gminne Towarzystwo Sportowe w Przywidzu prosiło Panią Wójt 

od czerwca o dofinansowanie do sportu i na dzień dzisiejszy nie otrzymaliśmy żadnej 
odpowiedzi. Pan Zastępca Wójta mówi, że otrzymaliśmy środki, uzupełniliśmy 
umowę a Pani Skarbnik Gminy stwierdziła, że jest to nieprawnie.
Boisko gminne- można zrobić skromnie ale dobrze. Woda ścieka z pól i zalewa 
boisko. Boisko jest w katastrofalnym stanie ale przez Urząd Gminy. Gmina pozwoliła 
na wjechanie cyrku to jeszcze jesienią, były deszcze, pozostały po nich 50 cm dziury.
Pan Zastępca Wójt zapewniał, że dziury są zasypane, a to jest bzdura. Również 
koleiny zostawiły ciągniki, które wywoziły cyrk. W tym roku nie da się tam grać. Jak 
długo nas się zwodzi, obiecano nam pieniądze i do dnia dzisiejszego nic nie 
otrzymaliśmy. Jedną otrzymaliśmy odpowiedź, że nie dostaniemy środków z budżetu 
na 2004 rok. 

8. Pan Poniatowski   – poparł wypowiedź poprzednika. Stadion nie będzie kosztował 50 
tys. zł  powiedział, że 11 maja Gimnazjum w Przywidzu jest organizatorem zawodów 
powiatowych  w piłce nożnej. Po raz pierwszy od 10 lat. Zwrócił się do Pani Wójt z 
pytaniem – czy na 11 maja damy radę jako Przywidz przy pomocy młodzieży poza 
szkolnej uporządkować boisko gminne? Myślę, że damy radę. Należy tylko 
wyremontować barakowozy, nawieźć ziemi, my z młodzieżą to zgrabimy, należałoby 
potem zwałować i ogrodzić. Po tych zawodach mam wniosek aby przekazać ten 
stadion pod opiekę Gimnazjum w Przywidzu a my zadbamy o to aby ten stadion 
dobrze wyglądał. Nam chodzi tylko o to aby młodzież miała gdzie grać.
Pani  Wójt powiedziała, że boisko przy Gimnazjum jest „boiskiem gimnazjalnym”, ale 
jest to boisko środowiskowe, bo jest w centrum wsi.

9. Wójt Gminy –   w rezerwie celowej mamy 5 tys. zł zarezerwowane na działalność 
sportową. Dzisiaj zgodnie z uchwałą 3 tys. zł zostało przekazane  na sport. GTS nie 
dokładnie zapoznało się z przepisami i miało tylko postawę rozczeniowo-wymagającą. 
Napisali program, w którym żądają na składki członkowskie i na lekarzy. Gmina nie 
może finansować działalności wyczynowej. W związku z tym umówiliśmy się, że 
będziemy pomagać w realizacji meczów. Nie będziemy dopłacać do składek ani do 
badań lekarskich. Są środki na naprawę stadionu i możemy się zabrać, mając nadzieję, 
że włączą się sportowcy z GTS-u. Jeśli otrzymamy środki na inwestycje z SAPARD-u, 
to będziemy realizować boisko przy Gimnazjum.

10. Pan Jerzy Jusiak –   pewne liczby zostały tutaj podane, można wykonać taniej lub 
drożej boisko. Na ogrodzenie potrzeba 24 tys. zł. Drenaż należy wymienić na rury 
drenarskie. Na to potrzebna jest pewna kwota. Za 2 tygodnie zadecydujemy w jakim 
zakresie zrobimy to boisko. Oczywiście na 11 maja będzie gotowe boisko.

11. Pan Robert Deja -    autobus gminny 4 razy przyjeżdża do domu i niszczy drogę. Na 
skrzyżowanie ulicy Łokietka przywieziono tłuczeń i mieszkańcy 1/3 z tego wzięli na 
swoje prywatne podjazdy. Czy Urząd Gminy stać aby finansować dojazd Pana 
Plombona do domu, należy obliczyć ile paliwa miesięcznie zużywa na dojazdy 
autobusem do domu, a my tu mówimy o oszczędnościach. Autobus ma autocasco i 
powinien parkować gdzie indziej. Na parkingu koło szkoły autobus może stać. Nikt 
nikomu nie finansuje dojazdów do domu.

12. Pani Anna Kubiak –   były różne próby podejmowane odnośne parkowania autobusu, 
ale niestety kończyły się kradzieżą bądź uszkodzeniem i koszty naprawy były 
znaczne. Parkowanie tego autobusu koło domu to jest miejsce specjalnie wyznaczone. 
Garaż przy Gimnazjum jest za krótki aby umieścić autobus. Kierowca autobusu 
parkując przy domu wykonuje szereg różnych napraw, nie pobierając pieniędzy. Z 



najmniejszą naprawą trzeba by jechać do Kościerzyny a każdy wyjazd to kwota 300 – 
400 zł. Możemy kierowcy powiedzieć, że ma parkować w inne miejsce, ale gdzie 
będzie ten autobus bezpieczny? Nawet był parkowany koło Gimnazjum, gdzie dozór 
nocny jest i również nie unikniono włamania. 

13. Pan Robert Deja –   nie zgadza się z tym stwierdzeniem, autobus powinien stać na 
parkingu a nie żeby kierowca jeździł 4 razy  dziennie autobusem do domu. 

14. Pani Anna Kubiak –   zapewniła, że parkowanie autobusu koło domu jest najlepsze i 
najbezpieczniejsze.

15. Pan Jerzy Jusiak –   odnośnie tłucznia na ulicy Łokietka – mieszkańcy mieli rozsypać 
na drogę a jeśli wzięli na prywatne podjazdy to jest kradzież.

16. Pan Ronowicz-   mieszkaniec Przywidza- powiedział, że przedstawiciele Urzędu 
Gminy mówią, że trudno pozyskać środki., a on od 5 lat chce odkupić  od gminy 
drogę szerokości 5m, która przylega do jego działki. Droga ta istnieje tylko na 
papierze. Skierowałem tę działkę do planu zagospodarowania przestrzennego. Ta 
droga nikomu nie jest potrzebna.

17. Pan Jerzy Jusiak –   możemy tę sprawę skierować na komisję gospodarczą.
18. Pan Ronowicz –   zgłaszał kilkakrotnie tę sprawę zastępcy wójta, ale ten nie 

pofatygował się nawet przyjść i rozeznać sprawę w terenie. 
19. Pan Eustachy Kalinowski –   od kilku lat domagam się, aby w Jodłownie Zarząd Dróg 

zlikwidował na zakręcie bajoro. Była wizja lokalna z udziałem dyrektora Zarządu 
Dróg, ale tylko stwierdził, że należy przebudować zakręt bo jest niebezpieczny. 
Domagałem się aby zrobić przejście dla pieszych na przystanek autobusowy w 
kierunku Gdańska oraz o ustawienie znaku ograniczającego prędkość. Dużo słów 
padło dzisiaj na temat boiska.4 lata temu Rada Gminy podjęła uchwałę o zamianę 
terenu boiska na pole przy osiedlu 700-lecia i tutaj siedzący obecnie na sali, działacze 
społeczni wprowadzili w błąd społeczeństwo, że chcemy tam interes jakiś ukręcić. Do 
tej pory już by było boisko. Pseudo działacze społeczni wprowadzili społeczność w 
błąd. Odnośnie przesyłek pocztowych – przesyłka z potwierdzeniem zwrotnym wraca 
z powrotem i to kosztuje.

20. Pan Stefan Chmara –   jak wygląda sprawa Pana Zmudy w Jodłownie. Przestawił 
tablicę z nazwą ulicy. Melioracje wodne – biegnie rów przez pola, część działki ma 
GS, rów jest zanieczyszczony, trawa jest nie koszona. W ubr jedna obywatelka 
otrzymała nakaz aby wyczyścić rów i to zostało wykonane, ale tam jest więcej 
właścicieli, dlaczego inni nie otrzymali nakazu.

21. Wójt Gminy –   sprawy tu przedstawione powinny być skierowane do Urzędu.Jeśli 
chodzi o sprawy w Jodłownie to kilkakrotnie występowaliśmy do Zarządu Dróg. Jeśli 
chodzi o Pana Źmudę to sprawą zajmuje się Wydział Ochrony Środowiska i 
Prokuratura i Inspektor Nadzoru z Powiatu. Na pewno poniesie konsekwencje.

22. Pani Joanna Zdrojewska –   mieszkaniec Pomlewa Pan Drywa podjął inicjatywę w 
sprawie drogi. Dokonał zamiany drogi za zgodą Rady i w tej chwili sytuacja jest taka, 
że droga gminna biegnie w wąwozie i nie ma z niej wyjazdu dalej. Pan Drywa oferuje 
ziemię i gruz na zasypanie tego wąwozu tylko potrzebny jest sprzęt.

23. Pan Teodor Formela –   odnośnie budowy dalszej kanalizy w Przywidzu. Mieszkańcy 
chcą zapoznać się z planami budowy aby ten plan był wyłożony, jaką kwotę będą 
musieli zapłacić za przyłącze.

24. Pan Eustachy Kalinowski –   zaproponował aby przed podjęciem decyzji w sprawie 
drogi Pana Drywy zapoznać się z uchwałą o zamianie tej drogi.

25. Pan Wojciech Etmański –   Pani Przewodnicząca nie była na spotkaniu 
Przewodniczących Rad Gmin w Trąbkach Wielkich.

26. Pani Przewodnicząca Rady Gminy –   tak nie uczestniczyłam w tym spotkaniu, gdyż w 



tym dniu moja córka miała wypadek samochodowy a Pan Sikorski nie mógł mnie 
zastąpić ze względów rodzinnych.

27. Pani Wójt Gminy –   dot. budowy kanalizy w Przywidzu. 15 kwietnia odbędzie się 
przetarg. Plany są do wglądu w Urzędzie Gminy i radni mogą się z nimi zapoznać i 
przekazać mieszkańcom.

28. Pan Teodor Formela –   nie jestem pracownikiem Urzędu Gminy tylko radnym, to 
pracownicy Urzędu powinni zapoznać mieszkańców o przebiegu nitki kanalizacyjnej 
a nie wyręczać się radnymi. Radni są społecznikami. To Wójt Gminy powinna to 
robić.

29. Wójt Gminy –   jeśli mieszkańcy przychodzą do Urzędu to pracownicy ich obsługują i 
zapoznają z planami budowy kanalizy.

Ad.7. Wnioski i oświadczenia radnych.
Radna Joanna Zdrojewska – poinformowała, że uczennica Szkoły Podstawowej w Trzepowie 
Katarzyna Przybycień zajęła IV miejsce w Wojewódzkim Konkursie Biologicznym.

Innych spraw nie zgłoszono.
Na tym protokół zakończono.
Protokółowała: G Pożoga 

Przewodnicząca Rady Gminy
     Krystyna Podgórska


